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STRAŠICKÝ MĚSÍČNÍKSTRAŠICKÝ MĚSÍČNÍKSTRAŠICKÝ MĚSÍČNÍK
cena: 10 Kč

Z obsahu: 
Zápis z RO č.19/09/19; Zápis z RO č.20/10/19; Pozvánka na akci 30 let svobody; OPS informuje; 

Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče; Fabiánovo podzimní plášť; Společenská rubrika; 30 let změny státu (obcí); 

PČR informuje; Hrádecký Big Band; 670. let Strašic; Pozvánka na křest knihy- Tajemství řeky Klabavy; 

Střípky z kultury – pozvánka na akce Lampionový průvod, Mikulášská nadílka; Reklama

Jako každoročně proběhlo slavnostní položení kytice 
k pomníku padlých na návsi. Současně jsme si připomněli 
101. výročí vzniku samostatného československého státu.
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Projednáno

1. Informace:  Starosta obce informoval o průběhu 
přípravy výběrového řízení na svozovou firmu tříděného 
odpadu. V současnosti probíhá inventarizace sběrných 
nádob v jednotlivých obcích. Následně bude zpracována 
zadávací dokumentace, na základě které bude vypsáno 
výběrové řízení.

Doklady a informace na vědomí

1. Smlouva o dílo – dodatek č. 1
RO projednala návrh dodatku ke smlouvě o dílo ohledně 
realizace můstku u opěrné zdi na Huti. S ohledem na 
klimatické podmínky a dodržení technologických postupů 
bude posunut termín dokončení, a to do 15. 11. 2019. Cena 
díla zůstává stejná.

2. Projednání návrhu veřejné vyhlášky
RO projednala návrh veřejné vyhlášky – opatření obecné 
povahy, kterým Ministerstvo obrany rozhoduje o zřízení 
bezpečnostních pásem se stanovením dodatečných 
povinností vlastníků a uživatelů nemovitostí v některých 
částech zrušeného VÚ Brdy na území CHKO Brdy. S ohle-
dem na možná přetrvávající rizika v prostorech s vysokým 
a se středním rizikem ohrožení bude nadále pokračovat 
pyrotechnická očista (hloubková očista do hloubky 30 cm 
a dočištění drobných ploch). V terénu budou bezpečnostní 
pásma vyznačena výstražnými tabulemi s nápisem 
„Bezpečnostní pásmo – nebezpečí ohrožení života“. Pro 
oblast k. ú. Strašice v Brdech se jedná o lokalitu v okolí 
vrcholu Kočka.
RO bere na vědomí návrh OOP MO ČR o zřízení 
bezpečnostních pásem v CHKO Brdy. 

3. Žádost o zrušení funkce – P. Sládková, DiS.

RO projednala cenovou nabídku služeb v oblasti BOZP 
a PO pro Obec Strašice. Dle nabídky bude prováděno 
školení zaměstnanců, analýza stávající dokumentace, 
roční prověrka BOZP, preventivní prohlídka objektů 
z hlediska PO.
RO schvaluje cenovou nabídku Bc. Gabriely Čulíkové 
ze dne 16. 9. 2019.

RO projednala žádost o zrušení funkce člena školské rady 
ZŠ Karla Vokáče Strašice. Žadatelka již není členem ZO 
Strašice a ráda by tuto funkce přenechala nějakému 
zvolenému členovi ZO Strašice.

RO schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo se 
společností SANAP spol. s r.o.

4. Cenová nabídka – Bc. Gabriela Čulíková

RO odvolává Petru Sládkovou, DiS. členem Školské 
rady ZŠ Karla Vokáče Strašice k 31.10.2019 .

6. Smlouva o umístění veřejné komunikační sítě
RO projednala Smlouvu o umístění veřejné komunikační 
sítě se společností Česká telekomunikační infrastruktura 
a.s. Předmětem smlouvy je umožnit společnosti CETIN 
umístit, provozovat, udržovat a opravovat na dotčeném 
pozemku komunikační vedení veřejné komunikační sítě 
(posílení sítě PUR pro T-Mobile Czech Republic, a.s.). Na 
základě smlouvy bude uhrazena náhrada ve výši 50 Kč.
RO schvaluje Smlouvu o umístění veřejné komunika-
ční sítě č. 16010-05440. 

7. Cenová nabídka – BAGGER BS s.r.o.
RO projednala cenovou nabídku na opravu asfaltového 
povrchu příjezdové komunikace k rampě školní jídelny 
a přeložení vodovodní přípojky pro tělocvičnu. Tyto opravy 
nebyly součástí zpracované projektové dokumentace na 
realizaci parkoviště pro MŠ a ZŠ. S ohledem na stav 
povrchu je vhodné zrealizovat nový asfaltový povrch. Cena 
za opravu komunikace a přeložení vodovodu činí dle 
nabídky 378 tis. Kč bez DPH.
RO schvaluje opravu povrchu komunikace v areálu 
školy a přeložení vodovodu dle cenové nabídky 
společnosti BAGGER BS s.r.o.

5. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 10-2019
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 10-2019. Toto rozpočtové opatření zahrnuje navýšení 
příjmů o 600 tis. Kč za prodej pozemku. Ve výdajích se 
jedná o drobné převody mezi jednotlivými položkami.
RO schvaluje Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 10-2019. 

RO projednala zprávu z jednání Bytové komise ze dne 
2. 10. 2019. Komise nepřidělila žádný byt, neboť nebyl 
žádný volný. Příští jednání komise proběhne 6. 11. 2019 
v 16,30 hod.

8. Žádost o zřízení parkovacího místa – V. Kotva

RO neschvaluje žádost č. j. 1191/19. 

9. Zpráva z jednání Bytové komise

RO projednala žádost o zřízení vyhrazeného parkoviště 
u bytového domu č. p. 490. RO konstatuje, že dopravní 
řešení z hlediska optimalizace počtu parkovacích míst 
bude řešeno v rámci revitalizace veřejných ploch v tomto 
sídlišti, proto nebude tato žádost schválena. Schvalována 
budou pouze vyhrazená parkovací místa pro ZTP.

RO bere na vědomí Zprávu z jednání Bytové komise ze 
dne 2. 10. 2019. 

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI

Zápis z Rady obce č. 19/09/19 (09. 10. 2019)
J. Hahner, M. Straka
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RO bere na vědomí žádost č. j. 1228/19. RO schvaluje 
záměr pachtu zahrádky pana A. Holzäpfla.

RO již na minulém jednání konstatovala, že vyhrazená 
parkovací místa budou schvalována pouze pro držitele 
průkazu ZTP.

RO projednala žádost o převod zahrádky ze současného 
nájemce na syna P. Holzäpfla. Současný nájemce se 
s ohledem na zdravotní stav nemůže již o zahrádku starat.

Doklady a informace na vědomí

1. Informace:  Radě obce byl předložen zápis z jednání 
Valné hromady Vodohospodářského sdružení Rokycanska 
ze dne 3. 10. 2019. Valná hromada projednávala nové 
stanovy sdružení. Veškeré připomínky a náměty členů VSR 
byly zapracovány do návrhu stanov. Nikdo z přítomných 
členů nevznesl žádné další námitky. VSR nové stanovy 
schválilo. Obec Strašice má i nadále dle stanov 2 delegáty 
v tomto sdružení. Členy VSR jsou Rokycany, Hrádek, 
Strašice, Mirošov, Dobřív, Kamenný Újezd, Litohlavy 
a Svojkovice.

2. Informace:  Ředitel školy informoval, že škola bude 
dne 17. listopadu pořádat akci „30 let svobody, 30 km 
společně“. Začátek akce bude v 10 hodin a akce bude 
spočívat ve společném pochodu šestičlenných družstev na 
pětikilometrové trase. Družstva budou na trase plnit různé 
úkoly.

1. Žádost o převod zahrádky – A. Holzäpfl

Než bude možné zahrádku znovu pronajmout, je nutné 
zveřejnit na úřední desce záměr pachtu. Poté bude 
rozhodnuto o dalším pachtu tohoto pozemku.

RO projednala žádost o označení parkovacího místa na 
veřejném parkovišti mezi č. p. 419 a č. p. 605. Žadatel 
pracuje jako řidič z povolání a stává se, že žadatel po 
příjezdu domů nemá kde zaparkovat. Vozidlo bývá již 
naložené na další jízdu, tudíž je vhodné, aby měl žadatel 
vozidlo pod dohledem.

2. Žádost o označení parkovacího místa – J. a P. 
Hudačkovi

RO projednala cenovou nabídku na výměnu radiátorových 
armatur a osazení dveří pro ZS Brdy v budově č. p. 644. 
V objektu budou vyměněny stávající hlavice na radiátorech 
a budou zde osazeny termohlavice, dojde k úpravě délky 
přívodů, výměně jednoho radiátoru a osazení dveří pro 
Záchrannou službu Brdy. Cena za realizaci činí 188 tis. Kč.
RO schvaluje cenovou nabídku společnosti TRITON 
J. Kebrle ze dne 18. 10. 2019. 

RO neschvaluje žádost č. j. 1248/19 .

3. Cenová nabídka – TRITON J. Kebrle

4. Rozbor hospodaření  - Zdeněk Smejkal - 
INZULA

RO projednala Rozbor hospodaření společnosti Zdeněk 
Smejkal – INZULA k 30. 9. 2019. Výnosy k 30. 9. 2019 činily 
10,695 mil. Kč, výdaje činily 3,125 mil. Kč, z toho na opravy 
a udržování bylo vynaloženo 1,956 mil. Kč. Odvod 
z hospodářské činnosti činil 8,765 mil. Kč. Komentář 
k rozboru hospodaření bude zveřejněn na webu obce.
RO schvaluje Rozbor hospodaření společnosti Zdeněk 
Smejkal – INZULA k 30. 9. 2019.

5. Rozbor hospodaření Obce Strašice 
k 30. 9. 2019

RO schvaluje Rozbor hospodaření Obce Strašice 
k 30. 9. 2019. 

RO projednala Rozbor hospodaření Základní školy 
Strašice k 30. 9. 2019. Z rozpočtu zřizovatele bylo 
poskytnuto 3,7 mil. Kč. Výdaje z prostředků poskytnutých 
zřizovatelem činily 3 mil. Kč.

RO projednala Rozbor hospodaření Obce Strašice 
k 30. 9. 2019. Příjmy po konsolidaci činily 58,644 mil. Kč, 
výdaje činily 47,436 mil. Kč. Na splátky úvěrů bylo 
vynaloženo 2,891 mil. Kč.

RO schvaluje Rozbor hospodaření ZŠ Strašice 
k 30. 9. 2019.

7. Odpisový plán – ZŠ Strašice

RO schvaluje Odpisový plán ZŠ Strašice na rok 2019.

6. Rozbor hospodaření - ZŠ Strašice

RO projednala Odpisový plán na rok 2019 Základní školy 
Strašice. Do odpisového plánu byly zahrnuty věci a učební 
pomůcky, které byly pořízeny v průběhu roku 2019 (např. 
interaktivní tabule, elektrický sporák). Jedná se o druhou 
aktualizaci odpisového plánu.

8. Plán inventur za rok 2019
RO projednala Plán inventur za rok 2019 ve smyslu zákona 
č. 563/1991 Sb. a prováděcího předpisu vyhlášky 
č. 270/2010 Sb. Inventury budou provedeny od 8. 11. 2019 
do 31. 12. 2019. Hlavní inventarizační komise a likvidační 
komise bude ve složení J. Hahner, Mgr. Straka, 
Mgr. Kantor, Mgr. Hrazdilová, T. Kunc a Mgr. Svoboda.
RO schvaluje Plán inventur za rok 2019. RO schvaluje 
složení inventarizačních komisí.

RO projednala Zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti ze dne 30. 9. 2019. Komise se mimo blahopřání 
jubilantům zabývala přípravou programu Setkání seniorů, 
které se uskutečnilo 17. 10. 2019.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
občanské záležitosti.

9. Zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti

Zápis z Rady obce č. 20/10/19 (23. 10. 2019)
J. Hahner, M. Straka
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RO projednala Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus ze dne 14. 10. 2019. Komise projednávala 
organizační věci k zajištění akcí ve 4. čtvrtletí roku 2019 
(2. 11. 670 let od první písemné zmínky o obci Strašice, 
12. 11. lampionový průvod, 14. 11. křest knihy Klabava, 
17. 11. koncert Hrádeckého Big Bandu, 28. 11. rozsvícení 
vánočního stromu, 1. 12. Mikulášská nadílka pro děti, 
20. 12. Vánoční koncert – Pražský salónní orchestr). 
Komise se dále podrobněji zabývala programem k výročí 
670 let od první písemné zmínky o obci Strašice.

10. Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro kulturu, 
sport a turismus ze dne 14. 10. 2019. RO schvaluje 
Program kulturních akcí na 4. čtvrtletí roku 2019. 

11. Stanovení úředních hodin OÚ Strašice
RO projednala návrh na stanovení úředních hodin 
Obecního úřadu Strašice. Úřední hodiny jsou nově 
stanoveny takto: pondělí a středa od 7:15 do 11:30 a od 
12:30 do 16:45, v pátek od 8:00 do 12:00. Provozní doba 
obecního úřadu zůstává beze změny. Občané by měli 
úřední věci (především agendu CZECHPOINT – výpisy 
z RT, KN, OR, ověřování listin a podpisů, platbu poplatků, 
atd.) vyřizovat v době úředních hodin. Ostatní dny jsou 
určeny k provádění činností v rámci jednotlivých správních 
agend a k vyřizování provozních věcí úřadu. Po předchozí 
konzultaci a v závažných případech lze úřední úkony 
provádět i mimo úřední hodiny.
RO schvaluje stanovení úředních hodin OÚ Strašice 
dle návrhu.

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI
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V případě nutnosti volejte na tel.: 371 585 731

Vyhodnocení – informační zpráva 
za měsíc 9 a 10 / 2019

Doprava

Veřejný pořádek

OZV č. 2/2012

Občanské soužití 

OZV č. 2/2015

Proti majetku

58 x přestupek –  řešeno 

        v příkazním řízení (rychlost, 

        zákazové značky, CHKO)

41 x oznámení odboru dopravy

1 x cyklisté

3 x   přestupek

5 x   přestupek

3 x   přestupek

12 x   přestupek 

4 x   přestupek

Za měsíc září a říjen řešila OPS tyto přestupky:

osvědčení registrace vozidla, 
nález jízdního kola, nález dravce

Ověřování pobytu / 
asistence vystěhování z bytu

21 x

Řešení stížnosti občanů 4 x

Součinnost s PČR OO Hrádek 7 x

Nález věci

Odkládání nepotřebného materiálu ke kontejnerům - 
dřevěné podlážky, dřevěné židle, koberec, hadry, 
polystyren, konvice, neroztříděný domovní odpad a další 
nadbytečný materiál z domů v sídlišti u pošty a v sídlišti na 
Huti.

Většina těchto skládek pomocí kamerového systému byla 
odhalena a pachatelé zjištěni a udělen správní trest.

Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky proti 
veřejnému pořádku o odpadech a kazí tak vzhled obce.

           

v listopadovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl 
seznámit s událostmi za uplynulé 2 měsíce z pohledu 
Obecní policie Strašice.

Vážení občané,

Veřejný pořádek 

OZV č. 2/2017 (odpady) 5 x   přestupek
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Trestná činnost

Odcizení nevyzvednuté částky 20.000 Kč z bankomatu 
u OÚ - po pachateli se pátrá pomocí kamerového systému.

Dne 5. 10. se konala akce “Tour de Brdy 2019“, která 
proběhla bez větších potíží, avšak parkování některých 
vozidel bylo protiprávní, především před Domem pod Brdy. 
Nástupiště v bývalých kasárnách nemohlo pojmout 
vozidla, protože je plné suti a depondu. Nedošlo ke kolizím 
na pozemních komunikacích ani k újmě na zdraví osob 
a majetku.

Doprava

Z hlediska bezpečnosti řidičů na pozemních komunikacích 
a prevence ohrožování dalších účastníků silničního 
provozu Vám připomínáme včasnou výměnu letních 
pneumatik za zimní, a to od 1. 11. 2019 do 31. 3. 2020 podle 

V tomto období vzniklo několik majetkových přestupků 
a TČ. Neznámý pachatel vlezl do vchodu domu 446 a ve 
sklepě odcizil galusky od jízdního kola. Další trestná 
činnost byla poškození skla vstupních dveří domu 
č. 500 neznámým pachatelem, kde vznikla obci Strašice 
škoda ve výši 4900 Kč. Neznámý pachatel bílou barvou 
posprejoval bok fasády domu č. 495. Bylo nalezeno 
dámské jízdní kolo na autobusové zastávce na Huti, které 
bylo odcizené z Rokycan. Majitel si ho již převzal. 
Poškozeni byli i dělníci firmy na stavbě opěrné zdi a mostu 
na Huti, kdy přes den neznámý pachatel vnikl do otevřené 
buňky a odcizil peněženku s doklady a dva mobilní telefony.

Čipování 

Tato služba pro občany je bezplatná.

Označení psů mikročipem provádějí soukromí veterinární 
lékaři, kteří jsou oprávněni vykonávat veterinární léčebnou 
a preventivní činnost (jsou registrovaní u Komory veterinár-
ních lékařů ČR). Dlouhodobě je označení psa (ale také 
kočky či fretky) čipem povinné v případech, že s ním majitel 
cestuje do zahraničí.

Podle novely veterinárního zákona s platností od 1. 1. 2020 
musí být štěňata označena mikročipem nejpozději v době 
prvního očkování proti vzteklině, tedy v půl roce věku. 
Výjimku budou mít pouze starší psi v případě, že jsou 
označeni jasně čitelným tetováním, které bylo provedeno 
před 3. červencem 2011. 

novely zákona o provozu na pozemních komunikacích. 
Dále je třeba připomenout, že na komunikacích zůstává 
spadané listí, bláto z polí a povrch vozovky je nebezpečně 
kluzký. Proto je zapotřebí rychlost zpomalit a přizpůsobit ji 
povaze stavu komunikací.

Upozorňujeme všechny cyklisty, že stále provádíme 
bezplatnou registraci jízdních kol a elektrokol.  K registraci 
jízdního kola a elektrokola je zapotřebí OP včetně dokladů 
o jeho nabytí, u dětí mladší 15 let přítomnost jednoho 
z rodičů (Info: 371 585 731).

Ing. Frajt Luboš, velitel Obecní policie Strašice

Registrace jízdních kol a elektrokol

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI

Do minigalerie ve strašické lékárně byla instalována 
výstava prací žáků strašické školy na téma „Podzim“. 
Srdečně zveme širokou veřejnost k návštěvě!

Podzimní výstava

Mgr. Jitka Brejchová

Závod horských kol letos připadl na čtvrtek 26. září. 
Cyklističtí nadšenci se jako každoročně sešli pod vrcholem 
Žďáru, aby se postavili na start náročného terénního klání. 
Počasí připravilo v tomto roce pro sportovce poměrně 
příjemné podmínky, takže byli prosti nánosu bahna, na 
které jsme většinou byli při této akci zvyklí. 

Naši školu reprezentovalo 10 mladých borců, největší 
zastoupení měli naši žáci v kategorii starších hochů. I přes 
účast sparťanských dresů se naši kluci a holky ve startov-

MTB horská kola 2019

ním poli neztratili. Nelépe se vedlo naší velké sportovní 
naději Káje Tomáškové ze 6.B, která vybojovala 
v kategorii mladších žákyň bronzovou medaili. Barča 
Valečková ve stejné kategorii okusila atmosféru 
outdoorového sportu příjemným sedmým místem. 
V kategorii mladších chlapců se v konkurenci 25 závodníků 
neztratilo naše mládí ze šestého ročníku. Jirka Rys 
vybojoval hezké 9. místo těsně před Štěpánem Andrlíkem, 
který byl 10., a Pavlík Štokr obsadil 19. místo. Všichni 
získali nové zkušenosti do dalšího ročníku. 

Mezi staršími děvčaty si splnila svůj stanovený limit Pavlína 
Převrátilová a obsadila bodované 6. místo. Bodované 
a nejlepší místo z chlapců – 5. místo obsadil v kategorii 
starších žáků v obrovské konkurenci 17 závodníků Štěpán 
Kunc. Do první desítky se ještě vešli Pavel Harčarik na 
8. místě, Fanda Lang na 9. místě a 10. Lukáš Veverca, který 
se statečně popral s pádem a poměrně nepříjemným 
zraněním, přes které dokázal podat slušný hrdinský výkon. 

Všem našim cyklistům děkujeme za vzornou reprezentaci 

Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče Strašice za měsíc říjen
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školy a přejeme hodně dalších, šťastně najetých kilometrů!

Mgr. Pavla Hrazdilová

Házená hoši
Ve středu 2. 9. se uskutečnil první turnaj letošního školního 
roku, a to v házené. Kluci se probojovali do semifinálových 
bojů ze druhé příčky ve skupině. 

V prvním semifinálovém zápase narazili na TGM 
Rokycany, se kterou prohráli těsně 4:3, soupeřem o třetí 
místo byla ZŠ Čechova ulice. Vyrovnaný zápas skončil 2:2 
a o vítězi rozhodly „sedmičky“ (penalty), ve kterých naši 
reprezentanti proměnili pouze jednu ze čtyř a museli se 
smířit s celkovým čtvrtým místem. 

Naši školu reprezentovali tito žáci 8. a 9. tříd: Fanda 
Lang, Pavel Harčarik, Slávek Krchov, Matyáš Řáha, 
Aleš Šťastný, Lukáš Veverca, Adam Tyrpekl, Štepán 
Kunc, Vojta Časný a Pepa Hrách.

Mgr. Jiří Monhart

Okresní kolo házené dívek – první místo

Počítali jsme s tím, že to bude náročné, holky ale bojovaly 
naprosto skvěle, trpělivě a neúnavně se vzpouzely odporu 
gymnazistek a ve velmi vrovnaném zápase nakonec 
vyhrály 3:2 a postoupily do boje o zlato! Byl to nervy 
drásající mač, a to ten nejdramatičtější měl teprve přijít. Ve 
finále jsme se opět střetli s naším přemožitelem ze základní 
skupiny, s družstvem z Jižního předměstí. Děvčata, 
euforicky nabitá semifinálovým vítězstvím, dala do 
posledního zápasu úplně všechno. Připadalo mi, že těch 
dvanáct minut snad nikdy neskončí, oba týmy si postupně 
a střídavě připisovaly body za vstřelené branky, holky na 
obou stranách bojovaly o každý míč. Nakonec poslední 
branku vstřelila naše úžasná házenkářská Eliška a vedení 
5:4 si už strašické lvice udržely až do závěrečného hvizdu. 
Vítězství bolelo, ale bylo tak sladké a úžasné, že holky 
plakaly štěstím. 

Ve čtvrtek 3. října odjela naše děvčata ověřit své sportovní 
kompetence do tělocvičny rokycanského gymnázia. Při 
slavnostním nástupu se na palubovce představilo osm 
týmů z rokycanského okresu, dychtivých předvést to 
nejlepší z házenkářských dovedností.

Osm družstev bylo rozděleno do dvou skupin, ve kterých 
byly sehrány zápasy systémem „každý s každým“ a vítězná 
dvě družstva z každé skupiny postupovala do semifinále. 
Naše holky si naprosto s přehledem poradily s týmy 
z Radnic a Mirošova, jen rokycanská “Jižní“ nám dokázala 
pořádně „zatopit“, takže jsme ve vyrovnaném napínavém 
zápase podlehli těsně 2:3 a postupovali tak do semifinále 
z druhého místa. Soupeřem se nám tak stal ten vítězný tým 
z druhé skupiny rokycanské gymnázium.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Poté navázal výchovný poradce pan Ing. Vladimír Pospíšil, 
který předal rodičům podrobné informace k organizaci 
a průběhu přijímacího řízení pro tento školní rok. Žáci 9. tříd 
v rámci volby povolání na podzim navštíví „Akademii 
řemesel“ v Rokycanech – prezentaci škol a učilišť 
Plzeňského a Středočeského kraje. 

Ing. Vladimír Pospíšil

Třídní schůzky 9. tříd k volbě povolání

Hrdě si pak kráčely pro „zlaté placky“ a já na ně byla 
nekonečně pyšná. Všechny se těšíme na listopad, kdy nás 
čeká reprezentace okresu na krajském kole v Plzni. Holky, 
děkujeme!!

Reprezentovaly nás:

Eliška Krchovová, Pája Převrátilová, Karolína 
Tomášková, Aneta Mudrová, Kačka Judlová, Monika 
Vaníková, Vaneska Müllerová, Barča Valečková, Nikola 
Tomášová, Nikola Dovicová, Amálka Čadová a Anna 
Marie Kala

Ve čtvrtek dne 4. října proběhly na škole za hojné účasti 
rodičů třídní schůzky k volbě povolání pro 9. třídy. Přítomné 
rodiče a zástupce SŠ a SOU přivítal pan ředitel Mgr. Martin 
Straka. Poté si vzali slovo zástupci SOU a SŠ Tlustice 
u Hořovic, Gymnázia a SŠ Rokycany a firmy Mubea 
Žebrák. Rodičům byly poskytnuty všechny potřebné 
informace o studijních oborech a možnostech uplatnění 
žáků na trhu práce. Zástupce firmy Mubea Žebrák 
informoval o podpoře studijních oborů formou stipendia. 
Rodiče také obdrželi informační materiály. 

Závěrem poděkovala všem za účast zástupkyně a výchov-
ná poradkyně školy paní Mgr. Věra Peterková.

První místo v házené dívek
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Exkurze 8.A k volbě povolání

Turnaj 6. a 7. tříd v házené

Ve čtvrtek dne 4. října navštívila třída 8.A pod dohledem 
paní učitelky Mgr. Gabriely Stránské a pana učitele 
Mgr. Tomáše Koudelky akci zaměřenou na volbu povolání 
s názvem "Den plný objevů a poznání". Akci pořádala 
SOŠ a SOU Hořovice, proběhla v areálu SOU Tlustice 
a zúčastnily se jí také další základní i střední školy.

Pro návštěvníky byly v rozlehlých prostorách areálu SOU 
připraveny také různé soutěže o ceny a hry. Kromě 
zajímavých informací a zážitků si žáci na památku odnesli 
drobné upomínkové předměty. Pro naše osmáky, kteří se 
již nyní začínají rozhlížet po dalším studiu, které by naplnilo 
jejich očekávání, to bylo užitečně strávené odpoledne.

Kluci odehráli také velmi úspěšný turnaj. Z celkového 
počtu šesti účastníků se umístili na krásném druhém 
místě. Je třeba dodat, že výšková i věková převaha byla 
vždy na straně soupeře. 

Mgr. Gabriela Stránská a žáci 8.A

Exkurze nabídla žákům nahlédnout pod pokličku zejména 
technickým a strojírenským oborům, které jsou v dnešní 
době velice žádané. Po příjezdu se žáci rozdělili do 
skupinek a v doprovodu studentů učiliště si prohlédli 
učebny a různě zaměřené dílny dle oborů činnosti. Mohli si 
vše prohlédnout a osahat, seznámit se s různými druhy 
nářadí a nástrojů a rovněž si mohli vyrobit jednoduché 
výrobky z plechu nebo drátu. Mistři odborného výcviku se 
svými žáky předváděli dětem praktické ukázky různých 
činností (př. svařování, programování, obsluhu různých 
přístrojů atd...). Součástí prohlídky byly stánky s prezen-
tacemi různých firem, kde si kromě informačních materiálů 
mohli zájemci ověřit, jaký o ně bude po absolvování školy 
zájem na trhu práce a co se v dané firmě vyrábí. 

V pondělí 7.10. se stala tělocvična Gymnázia Rokycany 
dějištěm turnaje 6. a 7. tříd v házené. Turnaj se odehrál 
současně v obou kategoriích. Dívky si vedly na 
výbornou. Dva soupeře jednoznačně porazily a jednou 
remizovaly, což jim stačilo k prvnímu místu!

Hlavní postavou strašického týmu byla nejlepší střelkyně 
turnaje Kája Tomášková, k níž se přidávaly výbornými 
výkony následující bojovnice: Niky Dovicová, Amálie 
Čadová, Niky Tomášová, Natka Karczmarzyková, 
Barča Valečková, Anička Halamová a Markéta 
Štokrová. 

Naši kluci, převážně ze 6. třídy, předčili soupeře zejména 
svou šikovností a bojovností. Tým byl poskládán z těchto 
borců: Kuba Vostatek, Jirka Rys, Lukáš Klír, Štěpán 
Andrlík, Pavel Štokr, Honza Klička, Tomáš Phong 
a Kuba Novák. 

Všem zúčastněným blahopřejeme a děkujeme za 
úspěšnou reprezentaci naší školy.

Mgr. Jiří Monhart

Besedy s PČR na 1. stupni
V úterý dne 8. října proběhly v obou čtvrtých třídách besedy 
s metodičkou prevence PČR Rokycany paní nprap. 
Hanou Kroftovou. Téma setkání bylo "Zásady 
bezpečného chování aneb Já vím, co je správné!“

Nejprve proběhla teoretická část, kde si žáci prohloubili 
znalosti pravidel silničního provozu z pohledu různých 
účastníků silničního provozu (chodec, cyklista, spolujez-
dec...). Následovala praktická část, kdy si každý žák 
vyzkoušel chůzi (slalom) a úchop předmětu se simulačními 
brýlemi, které namodelovaly stav účastníka dopravního 
provozu pod vlivem alkoholu nebo drog. Zážitkovou formou 
si žáci lépe uvědomili hrozící nebezpečí. 

Dne 24. října proběhly besedy také ve třídě 3. A a 5.A, které 
byly věnované bezpečnosti dopravního provozu a bezpeč-
nému internetu. Žáci se aktivně zapojovali do diskuse 
a projevovali o téma velký zájem.

Mgr. Alžběta Kapolková

Lesní pedagogika
Ve čtvrtek dne 10. října absolvovala také třída 4.B pod 
vedením lesní pedagožky Bc. Ivany Kolerusové 
naučnou vycházku v okolí rybníka Tisý.

Žáci pozorovali různé rostliny a živočichy žijící na louce, 
v lese a v rybníku, poznávali jejich život a způsob obživy. 
Seznámili se také s prací lesníků a vyzkoušeli si měření 
klád pomocí lesnické průměrky a lesnického pásma. 
V herní části programu si s pomocí zážitkových aktivit 
a poznávacích her vše zopakovali. Počasí dětem přálo 
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 Házená 6. a 7. tříd
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Věda v pohybu – EDUbus

Mgr. Alžběta Kapolková

Úterní ráno dne 15. října 2019. Ke škole míří autobus. 
Žádného z žáků či vyučujících naší školy však nikam 
neodveze. Naopak, autobus zůstane zaparkován v areálu 
školy takřka celý den. Proč? 

Pan učitel Mgr. Jiří Monhart si připravil různé pohybové 
aktivity zaměřené na rozvoj pohybových dovedností žáků, 
které si spolu s ním učitelé vyzkoušeli. Prostor byl též 
věnován organizaci hodiny a výběru vhodného tělocvič-
ného nářadí a pomůcek. 

Po experimentech se suchým ledem pokračují v dobro-
družném bádání žáci devátých tříd, 9. A a 9. B. Ti se 
zaobírají tématem „Co je CO ?“ Nejprve žáci rozděleni do 2

Školení pro učitele

Mgr. Věra Peterková, zástupkyně ředitele školy

Ve čtvrtek dne 10. října se učitelé naší školy proškolili ve 
vedení školní agendy v systému BAKALÁŘI. Školitelem 
byl pan PaedDr. Josef Kubeš z plzeňského gymnázia, 
který se touto poradenskou činností dlouhodobě zabývá. 
Přítomní se dověděli mnoho praktických a aktuálních 
informací ohledně správy webové aplikace (elektronická 
žákovská knížka a třídní kniha, zpracování klasifikace, 
zpracování dat ve školní matrice atd…). Školení bylo pro 
učitele velkým přínosem.

Mgr. Věra Peterková, zástupkyně ředitele školy

Ve čtvrtek dne 10. října proběhla v rámci projektu „Příklady 
dobré praxe – sdílení zkušeností pedagogů“ v tělo-
cvičně školy ukázková hodina tělesné výchovy. Tyto 
ukázkové hodiny pro pedagogy jsou v letošním školním 
roce celkem čtyři, z toho první hodina věnovaná házené již 
proběhla. Nynější byla věnována florbalu a budou 
následovat basketbal a volejbal.

a zážitková pedagogika je velmi zaujala. O den později 
absolvovala stejný program také třída 5.A.

Ukázková hodina TV 

Jako první odhalují tajemství tohoto dopravního prostředku 
žáci 6. A, následováni žáky 6. B. Je to EDUbus – mobilní 
polytechnická laboratoř pro školy. Mladým laborantům 
se uvnitř naskýtá možnost zjistit v rámci připraveného 
výukového programu, co znamená: „Když je led suchý.“ 
A tak zde, za pomoci dvou lektorů EDUbusu, objevují látku 
pevného skupenství. CO  s teplotou  79 °C, se kterým lze 2

provádět celou řadu zajímavých a vzrušujících experimen-
tů – vznášející se bublinu, kouřící nápoj, vybuchující víčka 
atd. Výkřiky údivu i nadšení mluví za vše, pokus se zdařil…

Aby ani vyučující nepřišli zkrátka, EDUbus tu na ně čekal 
v odpoledních hodinách. Lektoři EDUbusu je seznámili 
s mobilní polytechnickou laboratoří a jejími možnostmi. 
Díky vysoké vybavenosti laboratoře mobilními zařízeními si 
pedagogové následně vyzkoušeli různé aplikace, které 
mohou najít své opodstatnění ve výuce přírodních věd 
obou stupňů. Učitelé se také seznámili s malou, ale 
šikovnou interaktivní pomůckou – Ozobotem. Někteří si 
tohoto užitečného minirobota dokonce sami sestavili 
a naprogramovali ho.

skupin zodpovídali otázky, poté prováděli pokusy: sublimo-
vali suchý led, měřili pomocí sondy PH vápenné vody atd… 
Své poznatky zapisovali do pracovních listů. Po celou dobu 
využívali nejmodernější vybavení této pojízdné laboratoře 
– samozřejmostí byla práce s dotykovými tablety a inter-
aktivní dotykovou obrazovkou Activpanel.

Mgr. Pavlína Dostálová a Mgr. Olga Škardová

Pro všechny malé i velké účastníky bylo toto nevšední 
a zábavné setkání s vědou mimořádným zážitkem a těšíme 
se na další setkání.

Beseda s PČR pro 6. třídy
Ve středu dne 16. října proběhla pro obě šesté třídy beseda 
s metodičkou prevence kriminality PČR Rokycany paní 
nprap. Hanou Kroftovou. 

Tématem byla šikana, kyberšikana a osobní bezpečí. Žáci 
si připomněli znalosti o příčinách, znacích a důsledcích 
šikany, výklad provázela působivá prezentace s konkrét-
ními případy šikany a kyberšikany dětí a mládeže. Žáci byli 
kromě možností prevence a řešení šikany rovněž poučeni 
o bezpečném chování na internetu. U žáků se beseda 
setkala s velkým zájmem, o čemž svědčila jejich aktivita 
a zvídavé otázky.

Mgr. Jitka Brejchová
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 Mgr. Kebrlová Monika

Dne 21. a 24. října navštívili žáci třídy 9.A a 9.B u příležitosti 

Exkurze 9. tříd do Muzea Středních Brd 
Strašice

Akademie řemesel   

Akci pořádal Úřad práce Rokycany pro základní školy 
okresu, rodiče i širokou veřejnost. Děti získaly mnoho 
informací o možnostech výběru učebního a studijního 
oboru na školách Plzeňského kraje, spatřily ukázky 
různých moderních technologií a také zhlédly ukázky 
sebeobrany v podání studentů Bezpečnostně právní 
akademie v Plzni. Domů si děti odnesly informační 
materiály a drobné upomínkové předměty. 

Mgr. Tomáš Koudelka

Exkurze očima žáka:

Ve čtvrtek dne 17. října zavítali žáci tříd 9.A a 9.B s paní 
výchovnou poradkyní Mgr. Věrou Peterkovou a panem 
učitelem Mgr. Tomášem Koudelkou do rokycanské 
restaurace Na Střelnici, kde se konal 14. ročník prezentace 
středních škol, odborných učilišť a zaměstnavatelů pod 
názvem "Akademie řemesel". Akce se zúčastnili také 
ředitelé základních a středních škol. Naši školu zastupoval 
pan ředitel Mgr. Martin Straka.

Akce proběhla v rámci volby povolání devátých ročníků 
a setkala se u nich s kladným ohlasem.

Vystoupení v ZUŠ Rokycany

Pavel Harčarik, 9.A

„Na této akci jsme byli už loni, bylo to podobné. Opět tam 
bylo hodně škol a lidí. Procházeli jsme si stanoviště, kde 
nám vysvětlili všechno o studiu na škole, která nás 
zajímala. Dali nám informační materiály o různých 
možnostech studia, byly tam i termíny Dne otevřených 
dveří na různé školy. Mně se nejvíc líbily ukázky 
sebeobrany od studentů „policejní akademie“ a také 
ukázky sebeobrany z vojenské školy – jak se bránit různým 
druhům útoků, beze zbraně i se zbraní. Pro mě to všechno 
bylo užitečné.“

Dne 18.10. vyrazili žáci prvních a druhých tříd do ZUŠ 
v Rokycanech, kde se zúčastnili hudebního vystoupení pod 
názvem „Škola hrou na druhou“. Během představení si 
děti zazpívaly, zatančily a zacvičily na veselé písničky 
Honzy Krejčíka. Užily si spoustu legrace, ale i poučení 
o kamarádství a vzájemné pomoci. Cestou autobusem si 
žáci pobroukávali úryvky písniček, které zazněly na 
vystoupení.

Žáky populární formou seznámil s mnoha zajímavými 
skutečnostmi, které se vážou k době předcházející změně 
politického zřízení v naší zemi. Politické události přiblížil 
dětem i tím, že svůj výklad doplnil osobními zážitky 
a zážitky lidí jemu blízkých.

Každý čtvrtek probíhá v naší škole od 14:00 do 15:30 
badatelský kroužek. Žáci plní různá cvičení, vypisují 
protokoly, dělají poznávací testy a prohlubují si znalosti 
přírodopisu. Jednotlivé bloky jsou zaměřeny vždy na jiná 
témata. Bezpochyby největší zájem žáků se upíná na pitvy 
živočichů a mikroskopické pokusy, které budou prováděny 
především v zimních a časně jarních měsících.

Naši žáci z 8. a 9. tříd se v polovině měsíce října zúčastnili 
každoroční vědomostní soutěže Přírodovědný klokan. 
Čekalo na ně 24 různě těžkých otázek nejen z přírodopisu, 
ale také ze zeměpisu, fyziky, všeobecného přehledu aj., na 
které dostali k dispozici podle pravidel 40 minut. 
S nástrahami tohoto velice náročného testu se nejlépe 
vypořádali následující žáci: Nicol Andilová (9. A), 
Eliška Suttrová (9. B) a Denisa Ciprová (8. A). Jejich 
výsledky byly zaslány na porovnání s ostatními studenty 
z okresních škol.

Ve dnech 23. a 31. října se žáci tříd 2.A, 6.A a 6.B zúčastnili 
preventivně výukového program s názvem „Hasík“. Žákům 
přednášeli dva lektoři z pracoviště prevence, ochrany 
obyvatelstva a krizového řízení HZS Plzeňského kraje – 
paní por. Mgr. Olga Loukotová a pan kap. Mgr. Pavel 
Beránek.

Profesionální hasiči dětem předávali informace a důležité 
zkušenosti z vlastní profese, které pomáhají předejít 
katastrofám, nebo případně ukáží, jak nastávající situaci 
řešit a zachránit sebe či ostatní. Děti se dověděly mnoho 
užitečných informací např. o správném postupu při užívání 
tísňové linky, o rozdělení a užívání jednotlivých hasicích 
přístrojů, o prevenci a příčinách požárů a co dělat v případě 

30. výročí sametové revoluce Muzeum Středních Brd ve 
Strašicích. S dětmi pobesedoval pan RNDr. Martin Lang. 

Mgr. Tomáš Koudelka

Následně si žáci prohlédli expozici s dobovými fotografiemi 
a dalšími historickými zajímavostmi, mezi něž patří i unifor-
ma člena Lidových milicí. Přednáška rozšířila žákům 
přehled o jim již celkem vzdálené české historii.

Přírodovědný klokan

Badatelský kroužek

Mgr. Naděžda Kahovcová

Výukový projekt „HASÍK“

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI
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Mgr. Marcela Paulová

jeho vypuknutí. Také si zopakovaly základy první pomoci 
při ošetřování popálenin a součástí programu byla rovněž 
ukázka hasičské výstroje a výstroje. Děti velmi ochotně 
spolupracovaly, nadšeně sledovaly výklad a měly spoustu 
dotazů na to, co vše hasiči dělají a při čem pomáhají. Také 
si vyzkoušely, jak se nahlašuje nehoda, požár nebo jiná 
mimořádná událost a jak se při mimořádných událostech 
chovat. Děti byly také poučeny o možných hrozbách v do-
mácnosti.

Protože bylo setkání pro všechny děti velice poučné 
a zajímavé, odměnily děti oba přednášející velkým 
potleskem. Ti je na oplátku za vzorné chování pozvali na 
prohlídku pracoviště HZS Rokycany.

 Eva Buchová, vychovatelka ŠD    

Divadlo ve školní družině „EVELÍNKO, NEBUĎ 
ČUNÍK, VŽDYŤ JSI SLEPIČKA!“
Ve čtvrtek dne 24. 10. nás ve školní družině navštívilo 
pražské divadlo „Pod kloboukem“. Děti si hravou formou 
zopakovaly zásady základní hygieny a péče o zoubky a za 
odměnu dostaly omalovánky. Programem provázely dvě 
slepičky, které moc hezky dětem přiblížily, jak si mýt ruce, 
čistit zuby, jak se chovat při rýmě a další základní 
hygienická pravidla.    

V pátek dne 25. října proběhlo ve společenské 
místnosti školy vzpomínkové pásmo, které si pro své 
mladší spolužáky z šestých a sedmých tříd připravili 
žáci třídy 9.A pod vedením paní učitelky Mgr. Naděždy 
Kahovcové. Deváťáci seznámili své mladší spolužáky 
s životem Karla Vokáče, jeho pedagogickým působením 
a literární činností. Mluvené slovo prokládali působivým 
přednesem básní. Důstojnou atmosféru citlivě doplňovala 
minivýstava na téma umělcovy tvorby. 

Vzpomínka na Karla Vokáče

Žáci v publiku naslouchali s velkým zájmem a závěrem 
dokázali zodpovědět všechny kontrolní otázky, které jim 
deváťáci kladli. Aktivita a profesionální přístup vystupu-
jících byly odměněny bouřlivým potleskem. Tato páteční 
akce byla důstojným završením vzpomínkového týdne.

Strašická škola si každoročně v posledním říjnovém týdnu 
připomíná památku významné regionální osobnosti – 
básníka, učitele a protifašistického bojovníka Karla 
Vokáče, jehož jméno škola čestně nese ve svém názvu od 
roku 1990. Také v tomto roce proběhlo projektové 
vyučování s názvem „Karel Vokáč – život a dílo 
regionální osobnosti.“

Ve všech třídách se žáci v hodinách českého jazyka, 
dějepisu, vlastivědy a výchovy k občanství věnovali životu 
a dílu Karla Vokáče a připomněli si také památku jeho dcery 
– paní Věry Šmolíkové. Oba tito vzácní lidé celý svůj život 
zasvětili práci s dětmi a byli jim příkladem čestného a do-
brého života.

Žáci si ve vstupních prostorách školní budovy prohlédli 
miniexpozici z pozůstalosti pana Karla Vokáče (dobové 
fotografie, písemnosti, vězeňský oděv, bustu aj.) a přečetli 
si ukázky z Uhlířských pohádek. Větší žáci doprovodili 
učitelův výklad vlastními referáty o životě Karla Vokáče.

Mgr. Naděžda Kahovcová

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI

Hasík

Divadlo v ŠD

Vzpomínka na Karla Vokáče
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Začátkem října k nám přiletělo Letadlo a děti se sním mohly 
podívat až do Afriky. Divadelní představení pod názvem 
Průzkumníci v Africe velmi zábavnou formou seznámili děti 
s prostředím jiného kontinentu. Děti se rázem proměnily v 
piloty nebo domorodce a také pomohly vyléčit žirafu a 
nakrmit velkého lva. O týden později nás navštívilo ještě 
jedno divadlo, s pohádkou Všude číhá vlk, na motivy 
příběhu o třech prasátkách. Děti se přesvědčily, jak to 
dopadne, když někdo neudělá práci pořádně a že je vždy 
lepší dát si záležet, pomáhat kamarádům a být obezřetný.

Podzim v naší mateřské škole začal právě tímto námětem. 
Ve všech třídách jsme prozkoumávali, co vše by se mohlo 
vejít Fabiánovi pod jeho podzimní plášť. Chodili jsme do 
lesa i do zahrádek. Zkoumali přírodu všemi smysly a 
radovali se z plodů i barev, které podzim přinesl. Podzimní 
příroda je plná změn a v naší zahradě také jedna velká 
změna proběhla. Byl uskutečněn první krok revitalizace 
zeleně z důvodu bezpečnosti. Část vzrostlých stromů byla 
pokácena.  Tento nutný zásah provedla firma Prostrom 
Plzeň. 

Na závěr si dovolím použít závěrečnou píseň (nejen pro 
zebru) z představení divadla Letadlo: „Černá nebo bílá, 

Alena Krausová, DiS.

vlastně je to fuk, hlavně, že máš velké srdce, ať jsi holka 
nebo kluk.“ Mějme tedy srdce otevřená pro naše děti a naši 
planetu. 

FABIÁNŮV PODZIMNÍ PLÁŠŤ

Berušky na zahradě Sluníčka mají hostinu

Koťata na vycházce

www.domov-pod-brdy.cz
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Dne 17.10.2019 se uskutečnilo 7 setkání seniorů ve 
velkém sále Společenského domu. Na programu byly 2 
přednášky. Jedna se zabývala tématem první pomoci, i s 
názornou ukázkou na figuríně, kterou přednesli záchranáři 
paní Květa Rychlá a pan Luboš Studnička. Pan Mgr. Tomáš 
Makaj seznámil seniory slovem i obrazem s tajemstvími 
řeky Klabavy. K poslechu a pobavení zahrál a zatančil 
folklórní soubor Jiskra 58. Věříme, že se naši starší 

spoluobčané již těší na další zajímavé setkání.

Dne 20.října se dožil nádherného životního jubilea - 90 let 
pan Jan Vajnar. Poblahopřát do dalších let hodně zdraví, 
spokojenosti a životního elánu mu přišel starosta obce pan 
Jiří Hahner a členka Komise pro občanské záležitost paní 
Věra Šnaiberková. Připojili se k nim i zástupci strašických 
dobrovolných hasičů pan Jan Matys a pan Josef Huml.

Společenská rubrika

Listopad 2019 - ROČNÍK XXVI

Dne 14. 12. 2019 od 15:00 hodin 
se v kostele svatého Vavřince ve Strašicích uskuteční 

KONCERT SMÍŠENÉHO PĚVECKÉHO SBORU 
CANTATE ROKYCANY 

Všichni jste srdečně zváni.
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Toho místního jednání 2.12.1989 v klubovně Červeného 
kříže se zúčastnilo cca 35 občanů (bez úplné záruky): Věra 
a Vlastík Šmolíkovi, pan Zrůstek, Vladimír Vajnar, Luboš 
Halama, Jiří Ludvík, František Ludvík, František Zimčík, 
Pavel Měšťan, Štefan Blaško, Vladimír Ševčík, Karel 
Dezort, J. Málek, PhDr. J. Kantor, MUDr. T. Horáček, Jiří 
Vrba, Ing. F. Nerad, Josef Fulem, Jiří Kysilko, Zdeněk Hála, 
František Mintora, Miroslav Praum, Jan Jůna, paní Jaklová 
(mladší), Igor Targoš, Antonín Tittl, JUDr. V. Horský, Rudolf 
Hůrka, Antonín Hlad, Josef Weber a ještě několik mladých 
lidí z prvního OF. Mohl přijít, kdo chtěl. Od 6.12., kdy se 
jednání tehdejšího plenárního zasedání zúčastnilo 560 
občanů, se začaly dít změny za spoluúčasti občanů, ne 
pouze podle toho, jak chtěl ÚV KSČ a jeho nižší stupně. Je 
nutné připustit, že tehdejší vedení obce nekladlo činnosti 
místního OF žádný zásadní odpor a na jeho návrhy 
a náměty ve většině případů přistoupilo.

Už 30 let žijeme v jiném politickém systému, než do kterého 
se mnozí z nás narodili. Ve Strašicích je to od 2. prosince 
1989, kdy zde vzniklo a 6. prosince bylo legitimováno 
místní Občanské fórum. V té době podepsalo petici za 
uznání místního OF 351 občanů a k 30.12.1989 již 439. 
Okresní OF bylo založeno bezprostředně po 17. listopadu 
a jeho zásadní prohlášení bylo publikováno 1.12.1989. 

Pravda je, že nikdo nevěděl, kam se budou události ubírat a 
jaké budou mít následky. Další pravda je, že změny 
tehdejšího ČSSR, každého města i obce vč. Strašic už 
musely přijít, protože centrální řízení jedinou správnou 
Stranou už mlelo z posledního. Chyběly nápady, invence, 
pohled do budoucnosti a vše šlo jakýmsi samospádem 
kamsi do nicoty. Ničilo se myšlení, budovy, nápady, kultura,

30 let změn státu (a obcí)
Ing. František Nerad – kdysi OF
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Například ve Strašicích chyběl u většiny domů vodovod, 
kanalizace na čističku, z bytovek unikalo teplo netěsnými 
okny, a zatékalo do nich špatnými střechami, místo 
hospody Pod sálem vyrostl neuvěřitelný „Prior“, vše se 
dělalo provizorně. Kolem Strašic byla většina lesů, do 
kterých obyčejný člověk nesměl, dělaly se nesmyslně 
drenáže, velkých, širých, zemědělských lánů, z bohatých 
lesů neměla obec nic. Organizovaly se pouze akce 
schválené KSČ, osobní iniciativa se trestala a nepodpo-
rovala. 

lidská invence a podnikavost. Lhalo se o minulosti, 
o současnosti se nesmělo mluvit a budoucnost byla jen 
teoretická. Komunistický tábor se rozpadal a chyběli v něm 
podnikaví lidé i moderní myšlení.  Obyčejný člověk nesměl 
běžně za hranice, nesměl číst všechny knihy, poslouchat 
všechnu hudbu, dívat se na všechny filmy a nesměl říkat 
veřejně, co si myslí bez rizika, že ho vyhodí z práce, nebo 
bude mít oplétačky s StB nebo kontráši.  

Hned po stabilizaci nové polistopadové vlády se začalo 
pracovat na změnách. Bohužel je mnoho lidí dnes nevidí, 
nebo spíš nechce vidět. Na rozdíl od předchozích let to 
mohou lidé veřejně říct a nikdo jim za to nedělá 
nepříjemnosti ve formě vyhazovů z práce či nepřijímání 
dětí na školy.  Ano, dnes se také vyhazuje z práce, ale ne 
proto, co si člověk myslí, ale z ekonomických důvodů, nebo 
z důvodů, že člověk na svěřenou práci prostě nestačí. 
Mnoho lidí dnes říká, že ty změny nepozoruje, nicméně si 
zřejmě nevzpomínají na stav věcí před těmi 30-ti léty. 
Zapomnělo se na fronty na základní potraviny a věci (třeba 
zubní pastu, vložky, toaletní papír, maso sýry, banány, které 
dokonce stojí skoro stejně jako před rokem 1989), na výši 
důchodů (moje maminka dostala za celoživotní práci 720 
Kčs, babička dokonce jen 300 Kč), na šeď, oprýskanost, 
poruchy domů a staveb, na zákazy všeho druhu. 

K nepoznání se změnil život mladých lidí, kteří mají 
otevřené možnosti v cestování, studiu a osobních zájmech. 
Pokud se dnes rozhodnu, jet podívat do Paříže nebo 

Londýna, mohu ihned sednout do autobusu, či vlaku a za 
12 – 14 hodin jsem tam. Když si vzpomenu na problémy 
s mojí služební cestou do NSR, na kterou jsem pak ani 
nejel, ale začali se o mě více zajímat kontráši. O soukromé 
cestě ani nemluvím. Tak musím prostě konstatovat, že kdo 
tohle nevidí, tak mu není pomoci. Nezakrývám, že nejsou 
problémy, ale v každé činnosti jsou problémy, ale jsou 
proto, aby se řešily. Když si vzpomenu na naši petici proti 
zrušení posádky, kterou moc lidí tehdy veřejně nepodpořilo 
a která Strašicím dost ublížila, musím říci, že mnozí jsme 
svého štěstí hrobníky. Jenže udělat takovouto petici před 
listopadem 1989 byla přímá cesta do neštěstí pro její 
autory. 

Já si osobně myslím, že těch 30 let změn je pro většinu lidí 
pozitivní směr vývoje a pokud se to někomu nelíbí, má 
demokratickou možnost to změnit. Nicméně vzpomenu-li si 
na poslední obecní volby ve Strašicích, myslím si, že hodně 
lidí tady ty změny vidí a do té socialistické šedi se vrátit 
nechce. No a kam se bude ubírat dalších 30 let, se uvidí! 
Nicméně stát, kde se něco dává zadarmo, nikde na světě 
není a pokud by přeci jen vyskytl, nečeká ho moc hezká 
budoucnost.
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Trestná činnost v dopravě 
Další řidič, který si z uloženého zákazu nic nedělá a neres-
pektuje rozhodnutí, které mu bylo uloženo Městským 
úřadem Rokycany. Tím, že rozhodnutí porušil, je 
podezřelý, že se dopustil trestného činu. Dne 8. září 2019 
pár minut po poledni zastavila hlídka hrádeckých policistů u 
vlakové zastávky v Příkosicích vozidlo Peugeot 307. 
Policisté řidiče vyzvali k předložení dokladů pro řízení 
a provoz vozidla. Poté co ztotožnili šestačtyřicetiletého 
muže, v dostupné evidenci zjistili, že má uložený zákaz 
činnosti spočívající v zákazu řízení všech motorových 
vozidel na dobu šesti měsíců, který mu byl uložen před 
dvěma měsíci. Jednání řidiče, který je podezřelý ze 
spáchání přečinu maření výkonu úředního rozhodnutí 
a vykázání, nadále prověřují hrádečtí policisté.

Obdobný případ šetří i dopravní policisté z Rokycan. 
Stejného dne odpoledne v obci Těně na komunikaci 
III/11719 u obecního úřadu zastavili policisté řidiče ve 

vozidle Volkswagen Polo. I tentokrát neměl řidič respe-
ktovat uložený zákaz, který mu byl vysloven Okresním 
soudem Rokycany. Řidič z Berounska stejného věku jako 
v případě předešlém nemá řídit žádné motorové vozidlo do 
června roku 2020. Policisté zahájili úkony trestního řízení 
pro podezření ze spáchání přečinu maření výkonu 
úředního rozhodnutí a vykázání. Případem se nadále 
zabývají.

Vloupání do objektu
Policisté obvodního oddělení v Hrádku prověřují od 18. září 
tohoto roku krádež, které se měl dopustit v polovině září 
dosud neznámý pachatel. Ten během noci vnikl do volně 
přístupného areálu podniku ve Strašicích, kde překonal 
zajištění vstupních dveří, vešel do vnitřních prostorů skladu 
a zde odcizil autobaterii a finanční hotovost. Škoda 
nepřesáhla dva tisíce korun. Případ policisté evidují 
a nadále prověřují jako podezření ze spáchání trestného 
činu krádeže. 

Zpracovala:

por. Bc. Hana Kroftová

15. října 2019

Zpráva z území Strašice 
za měsíc září 2019

V letošním roce jsme si připomněli první písemnou zmínku 
o naší obci. A je třeba říci na začátku, že taková zmínka 
hraje nemalou roli v kulturním dění. Určuje, kdy se má slavit 
nějaké to kulaté výročí, kdy se mají konat kupříkladu oslavy, 
které jsou spojeny s nemalými náklady na prezentaci obce. 
Jedná se také o to, kdy se má vydat kniha o daném městě či 
sídle. Jedná se tedy nesporně o věc zodpovědnou a důle-

Prvním významnějším badatelem na poli místopisu Strašic 
byl ředitel dobřívské školy Antonín Drachovský, který vydal 
svým nákladem v roce 1896 první ucelenou publikaci o naší 
obci. V ní cituje první písemnou zmínku v listině Vladislava 
II. z roku 1143, kterou tento panovník uděluje klášteru 
strahovskému dvůr Radounice se vším příslušenstvím 
a vesnicemi, mezi nimiž se uvádí: „In villa Strassicich 
quatuor terrae“. Antonín Drachovský onu zprávu přejal od 
věhlasného historika Václava Vladivoje Tomka, který ji 
zařadil do Dějepisu Prahy. Již tehdy na ní ovšem pohlížel 
kriticky a vyjádřil se o této zmínce velmi opatrně. Ostatně 
během dalších padesáti let se skutečně prokázalo, že se 
jedná o listinné falsum s nepravým datem, sepsané 
v pozdějším období středověku. Nebyla to na tehdejší dobu 
žádná výjimka, takových to listin se vyskytlo více. Řada 
šlechtických rodů i církevních hodnostářů se takto snažila 
získat majetek, nebo v případném soudním procesu 
dokázat, že takový majetek vlastní od nepamětných dob. 
Následovně profesor August Sedláček, který se zastavil ve 
Strašicích roku 1923, výše zmiňovanou listinu odložil jako 

žitou. V novodobých dějinách Strašic se však letopočet 
první písemné zmínky několikrát změnil. 

670 let Strašic
Mgr. Tomáš Makaj
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nepravdivou, a dokonce samotný Antonín Drachovský již 
v roce 1898 zmiňuje v publikaci „Politický a školní okres 
Rokycanský“ listinu jinou, která pocházela z roku 1325.  
Tuto listinu objevil zmíněný August Sedláček v Rožm-
berském urbáři a v kodexu Marieae Vallis, uváděném též 
jako Marientálský kodex (rukopis uložen Národní 
knihovně), z kterého se zachoval pouhý zlomek. Listina nás 
uvádí do 4. listopadu 1325, kdy král Jan Lucemburský dává 
Petrovi z Rožmberka do zástavy vesnice Dobřív, Hrádek, 
Tuškov (někdy též Kuškov, Tuskov). Bohužel na této listině 
nejsou Strašice zmíněny, a tak pouze předpokládáme 
hypoteticky, že Strašice už v té době patřily Rožmberkům. 
Nicméně tuto domněnku nelze dokázat žádným písemným 
důkazem.

První písemná zmínka o naší obci ve skutečnosti pochází 
až z roku 1349 z listináře kláštera Zlaté Koruny. Antonín 

Pozdější písemná zmínka o Strašicích pochází z urbáře 
Rožmberského z roku 1379, jehož kopii vydal J. Truhlář 
v Praze roku 1880. Tento urbář nás spravuje o rozsahu 
majetku, který zde měl Oldřich z Rožmberka. Dovídáme se, 
že Velké a Malé Strašice a Hutě měly celkem jen 17 lánů 
(Byly tehdy menší než Dobřív.). Můžeme se odůvodněně 
domnívat, že Strašice byly velmi postiženy vojenským 
zásahem Karla IV z roku 1352., o kterém se dočteme 
v kronice Beneše Minority. Z ní plyne, že král osobně vytáhl 
do boje proti Rožmberkům, kteří vyvolali nepokoje na 
hranici s Rakouskem. Tak se dovídáme, že Karel IV. vyvrátil 
a vypálil Chlukov (někdy čten Tuskov, Kuškov) a Strašice. 
Škody na majetku musely být značné. Městečko Strašice je 
zmiňováno v druhé polovině 14. století jako pouhá ves.  
Závěrem je třeba říci, že v roce 1976, jsme oslavili také 850 
let od založení Strašic, bohužel tyto oslavy neměly žádnou 
oporu v písemných pramenech, ale přesto byly hodnoceny 
jako zdařilé. Jako nepravé první písemné zmínky byly 
popřeny datace 1126,1143 a 1325. Jako skutečně první 
písemná zmínka byla uznána datace na rok 1349. Strašice 
však ve skutečnosti existovaly mnohem dříve, jen v písem-
ných pramenech nám o tom chybí informace. 

Profous ve své knize „Místní jména v Čechách“ (1957) již 
zmiňuje správné pořadí těchto pramenů a cituje listinu jako 
první. Z ní se dovídáme, že zde bylo „castrum et oppidum 
Strassicz Petri de Rosenberg“. Tehdejší Strašice byl 
rozděleny na tři části. Prostřední Strašice byly při kostele, 
těm se říkalo Dolní nebo Větší Strašice, ty byly městem. 
V severo-východní části, kde byly hrad a dvůr, se říkalo 
Strašičky, nebo také Milošovka a k jihozápadu byla ves 
hutníků při potoce (dnešní Huť).  

Rozsvícení vánočního stromu
28. 11. 2019 od 17 hodin 
u obecního úřadu
Vánoční koledy si můžete zazpívat spolu 
se Strašickou Pohodovkou
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Kulturní odbor obce Strašice, nakladatelství Starý most 
a spolek Brdská edice vás zvou na křest knihy

„ ,Tajemství řeky Klabavy“
který se koná 26. listopadu od 17. hodin v Místní 
knihovně ve Strašicích. Přítomen bude také autor 
fotografií Jaroslav Vogeltanz.
Součástí křtu bude vyprávění Tomáše Makaje o zajímavostech,

které se týkají především oblasti Středních Brd a povodí Klabavy.

Prodej knihy bude zajištěn na místě. Vstupné dobrovolné bude věnováno na podporu 
Brdské edice. 

Místní knihovna Strašice a PS Trojlístek Strašice 
zvou dìti na

Mikulášskou nadílku
1. 12. 2019 od 15 hodin

Velký sál Společenského domu ve Strašicích.
Pro strašické dě� nadílka zdarma pro ostatní dě� je možné

balíček objednat v místní knihovně

Knihu „ Tajemství řeky Klabavy“ můžete zakoupit u našich partnerů: Muzeum Středních Brd ve Strašicích; Místní knihovna 
ve Strašicích; obchod paní Mintorové, restaurace Na Poště.

Strašický kalendář na rok 2020 je v prodeji za akční cenu v Muzeu Středních Brd
ve Strašicích, v Místní knihovně a v budově obecního úřadu. 

Neváhejte, máme poslední kousky….





Obec Strašice Vás zve na

HRÁDECKÝ BIG BAND
Koncert se uskuteční dne 17. listopadu 2019 od 17 hodin

ve velkém sále Společenského domu Strašice

Na koncertě zazní známé swingové skladby 20. stole�. Přijďte si poslechnout tradiční 
velký swingový orchestr! Vstupné dobrovolné.

Vydává: Obecní úřad ve Strašicích v nákladu 300 ks.
Odpovědná redakce: Mgr. Tomáš Makaj, Eva Kloudová.

Internetová verze: Místní knihovna.
(Redakce neodpovídá za obsahovou a jazykovou náplň příspěvků čtenářů)
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